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يهدف البحث الى دراسة العلاقة بين الخصائص المناخية وبالتحديد العناصر المناخية        

لناصرية مركز محافظة ذي قار ، ومن خلال معرفة )الأمطار( على الموارد المائية في مدينة ا

البيانات الخاصة بالامطار )ملم( وكذلك البيانات الهيدرولوجية لتصاريف نهر الفرات في منطقة 

الدراسة ، ثم مقارنة هذه البيانات الهيدرومناخية لمعرفة العلاقة والتأثير وبأستخدام بعض 

-1990انية لتحليل وتفسير نوع العلاقة لمدة الدراسة الوسائل الأحصائية والخرائط والاشكال البي

لمعرفة حجم التغير الزمني لهذه العلاقة ، وكذلك مقارنة نوع العلاقة بين الامطار   2020

 . 2020و  2015و  1990والموارد المائية بين الموسمين الجاف والرطب للسنوات 

 .، الموارد المائيةريفالخصائص المناخية، الهيدرومناخية، نهر الفرات، تصاالكلمات المفتاحية: 

 

Abstract 

The research aims to study the relationship between climatic characteristics, 

specifically climatic elements (rain) on water resources in the city of Nasiriyah, the 

center of Dhi Qar Governorate, and by knowing the data on rainfall (mm) as well 

as the hydrological data of the Euphrates River drainage in the study area, then 

comparing these hydroclimatic data to find out Relationship and impact, using 

some statistical methods, maps and graphical shapes to analyze and interpret the 

type of relationship for the study period 1990-2020 to know the extent of the 

temporal change in this relationship, as well as to compare the type of relationship 

between rainfall and water resources between the dry and wet seasons for the years 

1990, 2015 and 2020. 

Keywords: climatic characteristics, hydroclimate, Euphrates River, drainage, 

water resources.
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31

 المعدل السنوات المعدل السنوات

1990 99 2006 249 

1991 192 2007 175 

1992 227 2008 113 

1993 144 2009 34 

1994 110 2010 71 

1995 243 2011 66 

1996 194 2012 73 

1997 186 2013 107 

1998 260 2014 115 

1999 225 2015 41 

2000 150 2016 104 

2001 130 2017 85 

2002 146 2018 62 

2003 129 2019 94 

2004 178 2020 126 

 129 المعدل 185 2005

  . 2020)غير منشورة( ، الموارد المائية ، بيانات  وزارة الموارد المائية ، المركز الوطني لأدارة  -1:المصدر

 . 2020مديرية الموارد المائية في مدينة الناصرية ، بيانات )غير منشورة( ،  -2
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